

**CHAIRE AGROPARISTECH
« SUEZ – GENERAL MANAGEMENT OF URBAN WATER AND SANITATION SERVICES »**

How is climate change adaptation transforming water and sanitation services, governance, management and design?

A focus on African cities

International Workshop, Accra Ghana

5th and 6th June 2024

2023 is about to become the hottest year on record on our planet. Climate change and its effects are set to accelerate, urging human societies to take action. Meanwhile, the challenge of providing safe water and sanitation to all remains daunting in many locations. For decades, many cities in Africa and Asia have been struggling to expand quality service in the face of rapid and chaotic urbanization, population growth, lack of capacity and resources. Climate change now heightens uncertainty. By nurturing slow-moving threats, such as rising sea levels and disruption of rainfall regimes, and by increasing the probability of extreme events such as droughts, floodings, and fires, it feeds population displacements and potentially contributes to political unrest. How does this evolution push actors of the water sector to think differently about how to design and manage urban water utilities? How can they adapt to a dramatic but uncertain change?

Scientific workshops organized by the 'Water for All' Chair bring together urban water utilities managers, experts and scholars to think about what would be the right path for further research and actions to stay on track to reach the SDGs. The 4th scientific workshop was held in 2021 and explored how to overcome institutional and organizational barriers to sanitation (Colon, Rieu, 2022). The need to devote the 5th edition to the broader challenge of provision of water and sanitation services in the light of accelerating climate change seems quite obvious. For the first time, the seminar will be held in Africa, to foster participation of water stakeholders based in this continent and case studies from African studies.

The Scientific Committee invites participants to submit short papers on innovative work exploring the theme of the workshop and to open discussions. We welcome data driven research and pluridisciplinary approaches. The following (but not exclusive) questions may be addressed:

1 What do we know about the impact of climate change at the local scale?

- What will be the impact of climate change on water and sanitation utilities ? What are the likely impacts on water resources (in quality and quantity) and water infrastructure (as they may be flooded, damaged, or lead to sources of pollution after extreme weather events).
- What do we know about the translation of (inter)national modelling to local territories? Who are in charge of it ? How to consider the circulation of expertise in water and sanitation the long-term ? To what extent is there any room for indigenous knowledge ? How does indigenous water knowledge qualify and integrate the effects of climate change ?
- How can we better anticipate the effects of climate change?

2 How to adapt existing urban water systems?

- How, and with who to assess the resilience and capacity to adapt of urban water and sanitation systems?
- To what extent do we need to question the golden standard of centralized networks and support off-grid solutions (Schelbert et al, 2023)?
- How local traditional knowledge may help designing adaptation strategies dealing with too little or too much water? How this traditional knowledge circulates?
- What to expect from unconventional sources of water such as wastewater reuse, desalinization and rainwater harvesting (Collard et al, 2019, Mörner et al, 2023; Williams et al, 2023)?
- Is the concept of water circularity useful in operational terms?
- How far may digital transformation really contribute to more efficient and more resilient urban water systems (Daniel et al, 2023)?

Urban water systems include infrastructure, water resources as well as human, financial, organizational and institutional resources.

3 How to adapt water utilities management and water sector governance?

- How do urban water and sanitation utilities adapt to climate change (Danilenko et al, 2010)?
- Water demand may change, planning on the long term may become both more necessary and difficult. How to adapt planning processes accordingly?
- How to revise existing management models? For instance, do we need to change the meaning of what is a well-performing water and sanitation utility today?
- What new organizations, institutions, expertise and knowledge, jobs, and tools may we need to adopt? Governance issues should be tackled at all levels (macro, meso, micro).
- How to deal with tensions between water uses (agriculture, industry, energy, water supply, ecosystems), and better articulate water resource management and water utilities management in practice?
- How to evolve towards a more inclusive management of water and sanitation utilities (taking into account stakeholders, users in the governance)? Regarding users, how deal with affordability, equity, right to access, users' rights and duties?
- What financing mechanisms may fund adaptation strategies for water and sanitation utilities?

Calendar:

Mid October: launch of the call

November 30th: submission deadline for short papers (academic or operational) and posters' project

February: results

14 April: submission for long papers

17 May: submission of a power point presentations

5-6 June: Each selected speaker is expected to fly to Accra to attend the workshop, make a 10-min presentation, and prepare a 5 min discussion of speakers of the same session, and take part in the workshop discussions.

Funding:

Traveling expenses (flight + housing) for some selected Doctoral and post doctorals scholars based in African universities will be funded.

Output:

Short papers will be published on AgroParisTech website. Best papers may be pushed to be published in a Journal.

Paper submission guidelines

- i) Extended abstracts are welcomed from participants across Africa in either English or French
- ii) Abstracts or accepted full papers, or posters should be sent to: marine.colon@agroparistech.fr and christoph.luethi@eawag.ch as pdf files
- iii) The Scientific committee will decide if a paper can be accepted for presentation at the workshop or for the poster sessions
- iv) Accepted papers for presentation are to be presented in PowerPoint of not more than 5 slides.

Length of papers in English or French:

- Short papers: 4 pages max (arial 11 1,2 interligne), 1,000 words maximum
- Long paper: 8,000 words max

Short academic paper:

Outline :

1. Purpose of the paper ; 2. Methodology; 3. Main findings; 4. Contribution; 5. References

Short Operational papers

Presentation of a case study:

Outline:

1. Purpose of the paper; 2. Contribution to the theme of the workshop; 3. Context; 4. Main lessons learnt; 5. How the case may help other utilities; 6. References

Poster Size A0

Venue: Accra, Ghana

Scientific committee members

Eugene Appiah-Effah, RWESCK / KNUST; Esi Awuah, RWESCK / KNUST; Pierre Bauby, Observatoire de l'action publique de la Fondation Jean-Jaurès ; Laurent Béduneau-Wang, Africa Business School - University Mohamed VI Polytechnique (ABS-UM6P); Marine Colon, AgroParisTech, UMR G-EAU, MRM ; Clément Frenoux, AFD ; Christoph Lüthi, Sandec ; Sampson Oduro-Kwarteng, RWESCK / KNUST ; Pierre-Louis Mayaux, CIRAD, UMR G-EAU
Thierry Rieu, UMR G-EAU ; Klaas Schwartz, IHE Delft; Guillaume Stahl, Suez

Organisation committee

Eugene Appiah-Effah, RWESCK / KNUST; Francine Audouy, AgroParisTech, UMR G-EAU ; Esi Awuah, RWESCK / KNUST; Sandra Ceschin, AgroParisTech ; Marine Colon, AgroParisTech, UMR G-EAU, MRM; Wilfried Ligan, AgroParisTech; Sampson Oduro-Kwarteng, RWESCK / KNUST

Funding

AgroParisTech (Chaire Water for All AgroParisTech-SUEZ, foundation SUEZ), AFD

List of references

Collard A-L, Ait-Mouheb N, Barbier R, 2019, The REUSE, as a reinvention of wastewater ?. IWA International Conference on Water Reclamation and Reuse, Berlin, Germany.

Colon M, Rieu T., 2022, Overcoming Institutional and Organisational Barriers to Sanitation: What's New? technical report, AFD

Daniel, I., Ajami, N.K., Castelletti, A. et al. A survey of water utilities' digital transformation: drivers, impacts, and enabling technologies. *Npj Clean Water* 6, 51 (2023). <https://doi.org/10.1038/s41545-023-00265-7>

Danilenko, A, Dickson, E et Jacobsen M, 2010, *Climate Change and Urban Water Utilities: Challenges and Opportunities*, Working Water Note 24, by Water Sector Board of the World Bank Sustainable Development Network.

Miörner, J.; Schelbert, V.; Lüthi, C.; Binz, C., 2023, On-site Water Reuse Systems in Bengaluru, India. Lighthouse Synthesis Report. Eawag. www.sandec.ch/lighthouse

Schelbert, V., Binz, C. and Lüthi, C. 2023. Lighthouse Initiatives in the Urban Water and Sanitation Sector, Final Report. Eawag 71 pp. www.sandec.ch/lighthouse

Williams, J.; Beveridge, R. and Mayaux P.-L. 2023. Unconventional waters: A critical understanding of desalination and wastewater reuse. *Water Alternatives* 16(2): 429-443



**CHAIRE AGROPARISTECH
« SUEZ – MANAGEMENT GENERAL DES SERVICES URBAINS D'EAU ET D'ASSAINISSEMENT »**

Comment l'adaptation au changement climatique transforme-t-elle la gouvernance, la gestion et la conception des services publics d'eau et d'assainissement?

Le cas des villes africaines

Rendez-vous scientifique international, Accra, Ghana

5 et 6 juin 2024

2023 est sur le point de devenir l'année la plus chaude jamais enregistrée sur notre planète. Le changement climatique et ses effets s'accroissent, poussant les sociétés humaines à agir. Le défi de fournir de l'eau potable et des services d'assainissement à tous reste considérable dans de nombreux endroits. Depuis des décennies, de nombreuses villes d'Afrique et d'Asie s'efforcent de développer des services de qualité face à une urbanisation rapide et chaotique, à une croissance démographique galopante et au manque de capacités et de ressources. Le changement climatique accentue désormais l'incertitude. En alimentant des menaces à évolution lente, telles que l'élévation du niveau des mers et la perturbation des régimes pluviométriques, et en augmentant la probabilité d'événements extrêmes tels que les sécheresses, les inondations et les incendies, il induit des déplacements de population et contribue potentiellement à la déstabilisation politique. Comment cette évolution pousse-t-elle les acteurs du secteur de l'eau à réfléchir différemment à la manière de concevoir et de gérer les services publics urbains d'eau ? Comment peuvent-ils s'adapter à un changement considérable mais incertain ?

Les ateliers scientifiques organisés par la chaire "Eau pour tous" rassemblent des gestionnaires de services publics d'eau urbains, des experts et des universitaires pour réfléchir à la voie à suivre en matière de recherche et d'action afin d'atteindre les ODD. Le quatrième atelier scientifique s'est tenu en 2021 et a exploré la manière de surmonter les obstacles institutionnels et organisationnels à l'assainissement (Colon et Rieu, 2022). La nécessité de consacrer la 5^{ème} édition au défi plus large de la fourniture de services publics d'eau et d'assainissement à la lumière de l'accélération du changement climatique semble tout à fait évidente. Pour la première fois, le séminaire se tiendra en Afrique, afin de favoriser la participation des acteurs de l'eau basés sur ce continent et les études sur des villes africaines.

Le comité scientifique invite les participants à soumettre de courtes communications sur des travaux novateurs explorant le thème de l'atelier et à participer à des discussions ouvertes.

Nous encourageons les recherches basées sur les données et les approches pluridisciplinaires. Les questions suivantes (liste non exhaustive) peuvent être abordées :

1 Que savons-nous de l'impact du changement climatique à l'échelle locale ?

- Quel sera l'impact du changement climatique sur les services d'eau et d'assainissement ? Quels sont les impacts probables sur les ressources en eau (en qualité et en quantité) et sur les infrastructures hydrauliques (car elles peuvent être inondées, endommagées ou devenir des sources de pollution après des événements météorologiques extrêmes) ?
- Que savons-nous de la transposition de la modélisation (inter)nationale aux territoires locaux ? Qui en est chargé ? Comment envisager la circulation de l'expertise dans le domaine de l'eau et de l'assainissement sur le long terme ? Dans quelle mesure les savoirs autochtones ont-ils leur place ? Comment ces savoirs autochtones sur l'eau qualifient-ils et intègrent-ils les effets du changement climatique ?
- Comment mieux anticiper les effets du changement climatique ?

2 Comment adapter les systèmes d'eau urbains existants ?

- Comment et avec qui évaluer la résilience et la capacité d'adaptation des systèmes d'eau et d'assainissement urbains ?
- Dans quelle mesure devons-nous remettre en question l'étalon-or des réseaux centralisés et soutenir les solutions hors réseau (Schelbert et al, 2023) ?
- Comment les connaissances traditionnelles locales peuvent-elles aider à concevoir des stratégies d'adaptation en cas de manque ou de surplus d'eau ? Comment ces connaissances traditionnelles circulent-elles ?
- Que peut-on attendre des sources d'eau non conventionnelles telles que la réutilisation des eaux usées, la désalinisation et la collecte des eaux de pluie (Collard et al, 2019, Miörner et al, 2023 ; Williams et al, 2023) ?
- Le concept de circularité de l'eau est-il utile en termes opérationnels ?
- Dans quelle mesure la transformation numérique peut-elle réellement contribuer à des systèmes d'eau urbains plus efficaces et plus résilients (Daniel et al, 2023) ?

Les systèmes d'eau urbains comprennent les infrastructures, les ressources en eau ainsi que les ressources humaines, financières, organisationnelles et institutionnelles.

3 Comment adapter la gestion des services d'eau et la gouvernance du secteur de l'eau ?

- Comment les services d'eau et d'assainissement urbains s'adaptent-ils au changement climatique (Danilenko et al, 2010) ?
- La demande en eau peut changer, la planification à long terme peut devenir à la fois plus nécessaire et plus difficile. Comment adapter les processus de planification en conséquence ?
- Comment réviser les modèles de gestion existants ? Par exemple, devons-nous changer la définition de ce qu'est un service public d'eau et d'assainissement performant aujourd'hui ?
- Quels nouveaux organismes, institutions, expertises et connaissances, emplois et outils devons-nous adopter ? Les questions de gouvernance doivent être abordées à tous les niveaux (macro, méso, micro).
- Comment gérer les tensions entre les usages de l'eau (agriculture, industrie, énergie, approvisionnement en eau, écosystèmes) et mieux articuler la gestion des ressources en eau et la gestion des services publics de l'eau dans la pratique ?

- Comment évoluer vers une gestion plus inclusive des services d'eau et d'assainissement (en tenant compte des parties prenantes et des usagers dans la gouvernance) ? Concernant les usagers, comment maintenir un prix de l'eau abordable, équitable, le droit d'accès au service, les droits et devoirs des usagers ?
- Quels mécanismes de financement peuvent financer les stratégies d'adaptation des services d'eau et d'assainissement ?

Dates limites :

16 octobre : lancement de l'appel

30 novembre : date limite de soumission des communications courtes (académiques ou opérationnelles) et des posters

Fin février : notification d'acceptation

14 avril : date limite de soumission des articles longs

17 mai : soumission des présentations PowerPoint

5-6 juin : Chaque orateur sélectionné se rend à Accra pour participer à l'événement, faire une présentation de 10 minutes, préparer une discussion de 5 minutes avec les orateurs de leur session et participer aux discussions de l'atelier.

Financement :

Les frais de voyage (vol + logement) de quelques-uns des doctorants et post-doctorants sélectionnés, basés dans des universités africaines, seront financés par AgroParisTech.

Résultats :

Les articles courts seront publiés sur le site web d'AgroParisTech. Les meilleurs articles pourraient être publiés dans une revue sélectionnée.

Directives pour la soumission des articles

- i) Les résumés détaillés sont les bienvenus de la part des participants de toute l'Afrique, en anglais ou en français.
- ii) Les résumés, puis en cas d'acceptation les articles complets, ou les posters doivent être envoyés à : marine.colon@agroparistech.fr et luethi@eawag.ch sous forme de fichiers pdf.
- iii) Le comité scientifique décidera si un article peut être accepté pour une présentation à l'atelier ou pour les sessions de posters.
- iv) Les articles acceptés pour une présentation doivent être présentés en PowerPoint avec un maximum de 6 diapositives.

Article académique court :

Plan :

1. Objectif de l'article ; 2. Méthodologie ; 3. Principales conclusions ; 4. Contribution ; 5. Références

Courts documents opérationnels (par exemple, présentation d'une étude de cas) :

Plan :

1. Objectif du document ; 2. Contribution au thème de l'atelier ; 3. Contexte ; 4. Principaux enseignements tirés ; 5. Comment le cas peut aider d'autres services ; 6. Références

Longueur des documents en anglais ou en français :

- Articles courts : 4 pages maximum (arial 11 interligne 1,2), 1 000 mots maximum
- Articles longs: 8 000 mots maximum

Posters : format A0

Membres du Comité Scientifique

Eugene Appiah-Effah, RWESCK / KNUST; Esi Awuah, RWESCK / KNUST; Pierre Bauby, Observatoire de l'action publique de la Fondation Jean-Jaurès ; Laurent Béduneau-Wang, Africa Business School - University Mohamed VI Polytechnique (ABS-UM6P); Marine Colon, AgroParisTech, UMR G-EAU, MRM ; Clément Frenoux, AFD ; Christoph Lüthi, Sandec ; Sampson Oduro-Kwarteng, RWESCK / KNUST ; Pierre-Louis Mayaux, CIRAD, UMR G-EAU
Thierry Rieu, UMR G-EAU ; Klaas Schwartz, IHE Delft; Guillaume Stahl, Suez

Comité d'Organisation

Eugene Appiah-Effah, RWESCK / KNUST; Francine Audouy, AgroParisTech, UMR G-EAU ; Esi Awuah, RWESCK / KNUST; Sandra Ceschin, AgroParisTech ; Marine Colon, AgroParisTech, UMR G-EAU, MRM; Wilfried Ligan, AgroParisTech; Sampson Oduro-Kwarteng, RWESCK / KNUST

Financement

AgroParisTech (Chaire Eau pour Tous AgroParisTech-SUEZ, fondation SUEZ), AFD

Références

Collard A-L, Ait-Mouheb N, Barbier R, 2019, The REUSE, as a reinvention of wastewater ?. IWA International Conference on Water Reclamation and Reuse, Berlin, Germany.

Colon M, Rieu T., 2022, Overcoming Institutional and Organisational Barriers to Sanitation: What's New? technical report, AFD

Daniel, I., Ajami, N.K., Castelletti, A. et al. A survey of water utilities' digital transformation: drivers, impacts, and enabling technologies. *Npj Clean Water* 6, 51 (2023). <https://doi.org/10.1038/s41545-023-00265-7>

Danilenko, A, Dickson, E et Jacobsen M, 2010, *Climate Change and Urban Water Utilities: Challenges and Opportunities*, Working Water Note 24, by Water Sector Board of the World Bank Sustainable Development Network.

Miörner, J.; Schelbert, V.; Lüthi, C.; Binz, C., 2023, On-site Water Reuse Systems in Bengaluru, India. Lighthouse Synthesis Report. Eawag. www.sandec.ch/lighthouse

Schelbert, V., Binz, C. and Lüthi, C. 2023. Lighthouse Initiatives in the Urban Water and Sanitation Sector, Final Report. Eawag 71 pp. www.sandec.ch/lighthouse

Williams, J.; Beveridge, R. and Mayaux P.-L. 2023. Unconventional waters: A critical understanding of desalination and wastewater reuse. *Water Alternatives* 16(2): 429-443